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Summary:

Assessing the impact of building a second block at Chernobyl NPP, further research is
needed to study: water diffusion after "flushing" will cause contamination that can reach
Kiev; movement of flushed filtering water and ecological consequences; process of
radionuclide collection to determine chance of mutations; microclimate changes due to
heat releases and water demands. Plant will cover energy demand until 1992-1993, by
1985 can recommend further NPP building.
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А К А Д Е М I Я  Н А У К

УКРАТНСЬКОТ РЛДЯНСЬКОТ С0Ц1ЛЛ 1С.ТИЧНОТ РЕСПУБЛ1КИ

25?МИ. Ки||* 30-ДСП. Ввлс-2* «к?; 
Т с л с и й п - К к к ,  ! 31чГ',‘
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М 0 7 .& ,___ г---
совет минис тро в украинс ко й с с р

По в оп р осу  л есо о б р а зн о ст и
сооружения Чернобыльской А Х  *  2

В со о т в е т ст в и и  о поручением Члена Политбюро ЦК КПСС 
Первого сек р ет а р я  ЦК Компартия Украины товарища В.В.Щ ербицкого 
Президиум '.Н УССР сч и тает  целесообразны м изложить следующее 
по в о п р о су  ст р о и т ел ь ст в а  Чернобыльской А Х  #  2 .  Президиум  
АН УССР в  ф еврале 1 9 8 0 г . с о з д а л  межведомственную комиосяю по 
эколого-эконокогческкм вопросам развития и размещения крутшкх 
энергоко?^11л ек соь  в Украинской ССР. В со с т а в  комиссии вошли 
ведущие ученые А кадем ии,представители м инистерств эн ергетики  
г « л ек :р п г 'к а л и и , мелиорации и водного х о зя й с т в а , зд р а в о о х р а ­

нения к Госкомприроды УССР. Указанная комиссия обсуд и л а  э к о л о г о - 
экономические вопросы сооруж ения Чернобыльской А Х  *  2 и приняла 
соответствую щ ее решение /  копия п р и л а г а е т с я /, которое было 
п р ед став л ен о  в Совет Министров УССР.

Комиссия о тм ети л а ,ч то  существующая практика л окального  

размещения А Х  в республике может привести к исчерпанию " эко ­

логической еккагн" отдельны х е е  регионов к ук азал а  н а  н ео б ­

ходим ость разр аботк и  науч ж о-обосноватгой схемы размещ ения А Х  
в респ убл и к е иа 2 0 -3 0  л е т ,  которая учитывала бы в есь  комплекс 
эк ол ого-экон ом и ческ их последстви й  так ого с т р о и т ел ь ст в а . При 
этом с о зд а н и е  крупного я дер н ого  у зл а  в районе г.Ч ернобы ля  

должно р ассм атрив аться  кал ооставл ая  часть такой схем ы , а 
-~'Г7->г с с ~ ту  7.:  ]-ля Чернобыльской А Х  % 2 п р ед ст ав л я ет ся  возмож ­

ным решить после проведения соответствую щ его комплекса научных 
посл ед  .

I- ^
ККЛНК КИг. 1ЧЯ.И* 4 3 . -  ЯОХ
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В настоящ ее время п р оек т программ* к а у ч к о -и с с л ед о в а - 
тел ъ ск к х р абот  на 1 9 3 1 -1 9 8 5 г г .  по эк ол ого -эк он ом и ч еск и *  
в г -д е д с т г -  я?/ р *зв и ти я  и размещ ения АЭС в р есп убл и к е со с т а в л е н  и 
2 в ел я  с . : ' ,  б у д е т  р а ссм о т р ен  с  уч асти ем  п р ед с т а в и т е л е ! М инэнерго, 

)^ к г-сд х о за  н М инздрава УССР, а т а к с е  Госкомприроды УССР на 
за се д а н и я  Н аучного с о в е т а  АН УССР по проблемам б к о с т р ы .

По сущ еств у  регее.кия в оп р осе о ц е л е со о б р а зк о ст Е  с о о р у ­

жен кя Ч ернобы льской АЭС X 2 необходим о п р ов ест и  научные и с сл е д о ­

вания. р езул ь т аты  которых д а д у т  возм ож ность:

I . О еде.'.гть диффузию сбросны х в од водохранилищ а Ч ерн о- 

б к л ь ск о ! А Х  п о с л е  " п р одув к и " . П отребн ость в н е !  б у д е т  в о з ­

никать п е р и о д и ч еск и , так  как в водохранилищ е бы стро н а р а ст а ет  
концентрация с о л е ! ,  вода ст а н о в и т ся  н е п р и го д н о ! для д е л е !  охлаж ­

дения и должна полностью  сбр асы в аться  в р .П рип ять. При мощности 
Ч ярнобы лъско! А Х  I I  в 6  шгн. к в т . на т а к у ю ,»  продувку" б у д е т  

зат р ач и в ать ся  2 5 0  к л к .м 3 , щ ж  сооруж ении Чернобыльской А Х Л 2 —в 
2 р а з а  больш е. Сброшенная при "продувке" в ода  с о  всем и з а г р я з ­

нениями п оступ и т  в Н е в с к о е  водохранилищ е. Нет основании сч и т а т ь , 
что ока равном ерно перем еш ается  с  остальной  в од ой , возможно 

в озни кн овени е р а ссл о ен и я  т е ч е н и я . В этом  сл у ч а е  сб р о сн а я  вода  

может пройти ч е р е з  в се  водохранилищ а к д о ст и г н у т ь  д н еп р ов ск ого  

*""07" 9‘" -д т - г .  К иева, с о х т р л ев  значительную  концентрацию св ои х  
за; ряч,;:>. кй.

2 . И зучить сложные движения загрязненны х фильтрационных вод 
к? водоем * чернобы льской А Х  и оценку эк ол оги ч еск и х  п осл ед ст в и й  

эт о г о  я в л ен и я . В настоящ ее время фильтрационные п отер и  воды 
состав ляю т в г о д  около половины объема в од оем а . Эта теп л ая  мине­

р ал и зов анн ая  з а г р я зн ен н а я  вода " наклады вается" на естеств ен н ы е  
грунтовы е воды. Возм ож но, ч то  не с м еш и в а т ь  с ними, она б у д е т  
заним ать большие площади сел ь ск охозя й ст в ен н ы х у го д и й .

3 . Р а зр а б о т а т ь  прогнозную  оценку возможных п осл ед ст в и й  от 
сооруж ен ия крупного я д е р н о г о  у зл а  в районе г .Ч ерн обы л я. Речь 
ждет преж де в с е г о  о п р о ц ес с е  накопления радиож уклидов в 

р асти тел ь н ом  и жквотком м и р е 9в в оде ,н а  суше и в п о ч в е . И зучение 
•-г -р - ".г" рх.дкэл;-тлжг:Ов позвол и т опр едел ить в ер оятн ость  их п о я в - 
лс ке -. * : '.ркл!; ? п р одук тах  п и тан и я ,ч то  может яви ться  мощным
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-  3  -

мутагенны м р ек т о р о м .

4 ."  - :тъ п р о гн о з  в о з д е й ст в и я  АЭС ка микроклимат

п р и л ега й ... 1. я. с ..у./.торки, учитывая огромные юс тепловы е 
выбросы. Для Ч ернобы льской А Х  эл ек тр и ческ ом  мощностью 
6  м лн. кв? оке с о с т а в я т  1 2  м л н .к ат  тепловом  мощ ности, а при 
сооруж ен и и  Чернобыльском А Х )С  эти  выбросы у д в о я т с я . В г о д  
в атм осф ер у  систем ы  охлаж дения А Х  вы бросят б о л ее  1 8 0  и л н .т  

в о д я н о го  п а р а . Поступающее в водоемы больш ое к о л и ч ес т в о  т еп л а  

гт,:.ст пр.т: : с т  к з н а ч и т е л ь н а  местным и общим п е р ег р е в а м , 
а такж е вы звать у сто й ч и в о е  п л о т н о ст н о е  р а ссл о ен и е  и наруш ение 
кислород?'от'о режима в од оем ов  на больших площадях . В слогквуггкх 

в р есп у б л и к е  у сл о в и я х  огр а н и ч ен н о сти  в водных р е с у р с а х  э т о  мок 

п р и в ести  к отрицательны м экологически?/, п о сл ед с т в и я м .

5 . Оценить у сл о в и я  в о д о о б есп еч ек к ем  Ч ернобы льской А Х  *  2 ,

:..... 7у--"г н я гэяж ен к ость  г о д н о г о  б а л а н се  б а с с е й н а  Принят:

ряд са:-зг?арн с~гю ’/.ек и ч еск к х  в о п р о со в  соор уж ен и я  
я д ер н о го  у з л а  в р а ! о н е ,  располож енном  рядом с  р ек р еац и он н ой  
зо н  о к .чиевскс о водохранилищ а. При этом  н еобходи м о т*?зее 
о т м е т и т ь ,ч т о  по балансовы м расч ета?/ тр ебуем ая  мощность А Х  
в р есп у б л и к е  на ур ов н е 1 9 9 0 г .  долж на с о с т а в и т ь  21  м л н .к в т .

В н астоя щ ее же время на?/ечаем ая п роек тн ая  мощность ш ести  
строящ и хся  АЭС д о с т и г а е т  2 6  м л н .к в т , а с  у ч етом  сооруж ении  
О десск ой  АТЭЦ мощностью 2 ? /л н .к в т . -  2 8  м л н .к в т .

П редварительны е р асч еты  п ок азы в аю т,ч то  з  дельн ы х п л отлдок  
д о с т а т о ч н о  д л я  покрытия п о т р е б н о с т и  в А Х  д о  1 9 9 2 - 1 9 9 3 г г .  

П р о в е д е н и е  же и ссл ед о в а н и я  п о зв о л я т  уже в 1 9 8 5 г .  р ек ом ен дов ать  

с  уч етом  р е з у л ь т а т о в  научных р а зр а б о т о к  новые площадки для  
с т р о и т е л ь с т в -  А Х  на ? ер р и т орки р есп у б л и к и , чтобы о б е с п е ч и т ь  

г пер-.г.сктхв* необходимы е темпы п р и р оста  новых мощ ностей на 

атою пас э л ек т р о ст а н ц и я х .

Wilson Center Digital Archive Original Scan



Wilson Center Digital Archive Translation - English

[letterhead of the Ukrainian SSR Academy of Sciences]

2 July 1980 Nº 9p/74771

UKRAINIAN SSR COUNCIL OF MINISTERS

on the question of the advisability of the
construction of a Chernobyl AEhS Nº 2

in accordance with an assignment of Cde. V. V. Shcherbitsky, First Secretary of the
CC of the Communist Party of Ukraine and Member of the CPSU CC Politburo, the
UkSSR Academy of Sciences Presidium considers it advisable to present the following
concerning the question of the construction of Chernobyl' AEhS Nº 2. In February
1980 the UkSSR Academy of Sciences Presidium created an interdepartmental
commission concerning the ecological and economic questions of the development
and siting of large energy complexes in the Ukrainian SSR. The commission included
leading scientists of the Academy, representatives of the Ministries of Energy and
Electrification, Reclamation, Water Resources, and Health, and the UkSSR State
Committee of Nature Management. This commission discussed the ecological and
economic questions of the construction of Chernobyl' AEhS Nº 2 and adopted a
corresponding decision (a copy is attached) which was submitted to the UkSSR
Council of Ministers.

The commission noted that the current practice of local siting of the AEhS in the
republic might lead to the exhaustion of the "ecological capacity" of its individual
regions and pointed to the need to develop a science-based model of the siting of
AEhS['s] in the republic for the [next] 20-30 years which would take into account the
entire complex of ecological and economic consequences of such construction. When
this is done the creation of a large nuclear center in the area of the city of Chernobyl'
should be viewed as a constituent part of such a model, but the question of the
construction of Chernobyl' AEhS Nº 2 seems possible to decide after conducting an
appropriate complex of scientific research.

At the present time a draft program of scientific research work for 1981-1985 has
been drawn up concerning the ecological and economic consequences of the
development and siting of the AEhS in the republic, and on 2 July of this year it will be
considered with the involvement of representatives of the UkSSR Ministries of Energy,
Water Resources and Health and also the UkSSR State Committee of Nature
Management at meetings of the UkSSR Academy of Sciences' Scientific Council on
Problems of the Biosphere.

Essentially the solution of the problem of the advisability of building Chernobyl AEhS
Nº 2 requires scientific research to be conducted, the results of which will provide an
opportunity:

1. to determine the diffusion of the wastewater of the Chernobyl' AEhS reservoir after
"flushing". The need for this will arise periodically since the concentration of salts
grows quickly in the reservoir, the water becomes unsuitable for cooling purposes,
and should be completely dumped into the Pripyat' River. With the power of
Chernobyl' AEhS Nº 1 at six million kilowatts 250 million cubic meters of water will be
expended for such a "flushing" during the construction of Chernobyl' AEhS Nº 2, twice
as much. The water discarded during the "flushing" goes into the Kiev Reservoir with
all the contaminants. There is no basis to think that will be evenly mixed with the
remaining water, and the appearance of a stratification of the current is possible. In
this event the discarded water might pass through the entire Reservoir and reach the
Dnepr Reservoir of the city of Kiev, maintaining a considerable concentration of its
contaminants.



2. to study the complex movement of contaminated drainage water from the body of
water of the Chernobyl' AEhS and an assessment of the ecological consequences of
this phenomenon. At the present time the seepage loss of water in a year is about
half the volume of the [Chernobyl' AEhS] body of water. This warm mineralized,
contaminated water "collides" with the natural ground water. It is possible it will
occupy a large territory of agricultural land without mixing with it [Translator's
comment: the water].

3. to develop a projection of possible consequences from the construction of a large
nuclear station in the area of the city of Chernobyl'. This first and foremost concerns
the process of the accumulation of radionuclides in the plant and animal worlds, in
water, on dry land, and in soil. The study of the migration of radionuclides allows the
probability of their appearance in feed and food products to be determined, which
might become a powerful mutagenic factor.

4. to [one word too faded to read] a forecast of the effect of the AEhS on the
microclimate of the adjoining territory, allowing for its enormous warm discharge. It
will constitute 12 million kilowatts of thermal power for the Chernobyl' AEhS with an
electrical power of six million kilowatts, but this discharge will be doubled during the
construction of the Chernobyl' AEhS. The AEhS cooling systems will release more than
180 million tons of steam into the atmosphere in a year. The large quantity of heat
entering the water might lead to considerable local and general overheating, and also
cause a sustained density stratification and a disruption of the oxygen regimen of
water basins in large areas. This might lead to negative ecological consequences in
the conditions which have developed in the republic of a limitation of water
resources.

5. to assess the conditions of the water supply of the Chernobyl' AEhS Nº 2,
considering the great stress [napryazhennost'] of the water balance of the Pripyat'
basin [several words indistinct due to fading] a number of sanitary and hygiene
questions of the construction of a nuclear station in an area located next to the
recreation zone of the Kiev Reservoir. When this is done it is also necessary to note
that according to the balance settlements the required capacity of the AEhS in the
republic ought to be 21 million kilowatts at the 1990 level. At the present time the
planned design capacity of the six AEhS under construction is 26 million kilowatts, but
28 million kilowatts, allowing for the construction of the Odessa Atomic Thermal
Electric Power Plant with a capacity of two million kilowatts. 

Preliminary calculations show that in pertinent [del'nye] areas it is sufficient to cover
the requirement in the AEhS until 1992-1993. Research conducted will allow new
areas to be recommended for the construction of AEhS['s] on the territory of the
republic as soon as 1985 with allowance for the results of scientific developments in
order to ensure the necessary rate of growth of new power capacity at atomic electric
power stations in the long term.

President of the UkSSR
Academy of Sciences		[signature]			B. Ye. Paton
Academician


